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دادستان کل کشور گفت: از سازمان ملی استاندارد 
انتظار داریم در مورد موضوع خودرو وظیفه، تکلیف 
و مسئولیت قانونی خود را مورد توجه بیشتری قرار 

دهد.
به گزارش ایســنا به نقل از قوه قضاییه، حجت الاســام و 
المسلمین محمد جعفر منتظری درباره ورود دادستانی کل کشور 
به بحث استاندارد سازی خودروسازی و اختاف به وجود آمده 
میان سازمان استاندارد و پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی 
کل انتظامی کشور، بیان کرد: مسئله استاندارد بودن خودروهایی 

که مردم از آن استفاده می کنند، بسیار مسئله مهمی است.

وی افزود: ســازمان مربوطه در این حوزه وظیفه دارد تا تمام 
مقررات استاندارد خودرو که فقدان آن سامت جامعه را تهدید 
می کند، مورد توجه و بررسی قرار دهد.دادستان کل کشور تصریح 
کرد: نیروی انتظامی هم به موجب قانون و مقررات وظیفه دارد 
که خودروهایــی که در اختیار مردم قرار می گیرد را رصد کرده 
و از تردد و شــماره گذاری خودروهایی که فاقد استانداردهای 
لازم هستند، جلوگیری کند.وی افزود: از سازمان ملی استاندارد 
توقع و انتظار داریم تــا در موضوع خودرو به وظیفه، تکلیف و 
مسئولیت قانونی خود عمل کند.حجت الاسام و المسلمین 
منتظری با بیان اینکه موضوع ســامت مردم یک امر بسیار 

مهم برای ما تلقی می شود، تاکید کرد: متاسفانه خودروسازان 
داخلی آن گونه ای که شایسته و بایسته است، به وظایف خود 
عمل نمی کنند.وی افزود: افراد باید بدانند که با جان مردم سر و 
کار دارند، بخشی از حوادثی که در جاده ها اتفاق می افتد به عدم 
استاندارد خودروها باز می گردد؛ لذا مسئول وقوع این حوادث را 
خودروسازان و سازمانی که مسئولیت نظارت بر این خودروها را بر 
عهده دارد، می دانیم.دادستان کل کشور اظهار کرد: چرا سازمان 
ملی استاندارد نباید وظایف و تکالیف قانونی خود را به خوبی اجرا 
و عمل کند و نظارت دقیق بر فعالیت قطعه سازان و خودروسازان 

داشته باشد تا شاهد وقوع این حوادث دردناک در کشور باشیم؟

دادستان کل کشور:

 سازمان استاندارد  در موضوع خودرو
 به وظایف خود عمل کند

 مراکز درمانی برای مبارزه 
با سویه های جدید و احتمالی کرونا آماده باشند

رئیس جمهور در جلسه ستاد مقابله با کرونا از مراکز درمانی خواست که برای مقابله 
با سویه های احتمالی و جدید کرونا آماده باشند.

حجت الاسام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با اشاره به کاهش 
چشمگیر آمار قربانیان و مبتایان کرونا، از زحمات و تاش های کادر درمان کشور برای صیانت از جان 
مردم و همچنین مشارکت و همکاری دستگاه های مختلف با وزارت بهداشت برای تامین نیاز های 
کادر درمان قدردانی کرد.رئیس جمهور در عین حال بر تداوم آموزش های عمومی و همچنین تقویت 
پیشگیری و نظارت بر رعایت دستورالعمل های بهداشتی تاکید و با توجه به کاهش شدت شیوع کرونا 
به مسئولان وزارت بهداشت توصیه کرد از این فرصت برای تهیه شناسنامه و تکمیل بانک اطاعات 
سامت آحاد جامعه استفاده کنند.آقای رئیسی همچنین گفت: همه بیمارستان ها و مراکز درمانی کشور 
و مجموعه هال احمر باید با تجهیز امکانات و تامین داروها، همواره آمادگی خود را در برابر سویه های 

جدید و احتمالی بیماری کرونا حفظ کنند.

 مخبر: تغییر قیمت ها باعث شده که تقدم و تأخر 
در توزیع کالاها به وجود آید

 معاون اول رئیس  جمهور گفت: تغییر قیمت ها باعث شده که تقدم و تأخر در توزیع 
کالاها به وجود آید اما ظرف روزهای آینده به نقطه مطلوب می رسیم.

به گزارش ایرنا، معاون اول رئیس جمهور دیروز به منظور بررسی نحوه توزیع و قیمت کالاهای اساسی 
مورد نیاز مردم از بازار مواد پروتئینی و میدان میوه و تره بار شهرستان اسامشهر بازدید کرد.محمد مخبر 
در این بازدید که با همراهی استاندار تهران انجام شد، ضمن گفت وگوی صمیمانه با مردم و کسبه این 
بازار به طور مستقیم از چگونگی تغییر قیمت ها و فراوانی و توزیع کالاهای اساسی مورد نیاز مردم به ویژه 
لبنیات، روغن، مرغ و تخم مرغ پس از اجرای طرح مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه مطلع شد.  مخبر 
در این بازدید میدانی که بیش از دو ساعت به طول انجامید، پس از شنیدن مشکات و درد و دل های 
مردم و اصناف مختلف با اطمینان بخشی  نسبت به توزیع و فراوانی کالاها در سطح کشور، دستورات 
لازم را برای حل مشکات و درخواست های آنان صادر کرد.مخبر در حاشیه این بازدید در گفت و گو 
با خبرنگاران با اشاره به اثرات اجرای طرح مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه ها بر زندگی مردم تاکید 
کرد: یارانه ای که به بخش زیادی از مردم داده شده، بیشتر از هزینه خانوار است و البته دولت در تاش 

است تا با فراهم کردن تمهیدات لازم هیچ هزینه اضافه ای به اکثریت مردم تحمیل نشود.
وی درخصوص وضعیت توزیع و فراوانی کالاهای اساسی مورد نیاز مردم خاطر نشان کرد: برای تأمین 
کالاهای اساسی مردم مشکلی وجود ندارد و البته تغییر قیمت ها باعث شده که تقدم و تأخر در توزیع 

کالاها به وجود آید اما ظرف روزهای آینده به نقطه مطلوب خواهیم رسید.

 مصوبه آزادسازی  واردات خودرو 
از سوی بانک مرکزی اجرا می شود

مدیر روابط عمومی بانک مرکزی در پیامی توییتری نوشــت: مصوبه آزادسازی 
 واردات خودرو، در چارچوب ضوابط، سیاست های ارزی و سقف های تعیین شده از 

سوی بانک مرکزی ج.ا.ا اجرایی خواهد شد.
به گزارش ایلنا، مصطفی قمری وفا، مدیر روابط عمومی بانک مرکزی در پیامی توییتری نوشت: مصوبه 
آزادسازی  واردات خودرو، در چارچوب ضوابط، سیاست های ارزی و سقف های تعیین شده از سوی بانک 
مرکزی ج.ا.ا اجرایی خواهد شد.وی افزود: هماهنگی کامل سیاست های تجاری با سیاست های ارزی در 

برنامه اصاحات ساختاری اقتصاد، یک اصل مورد وفاق در دولت سیزدهم است.

نایب رییس مجلس خبر داد؛
 کوپن الکترونیک 

چه زمانی جایگزین یارانه نقدی می شود؟
نیکزاد گفت: برنامه  دولت این است که بعد از دو ماه به کالاها، بن کالای الکترونیکی 

بدهد.
به گزارش اقتصاد آناین، علی نیکزاد نایب رییس اول مجلس شورای اسامی، در پاسخ به این سوال 
که نظر مجلس درباره افزایش رقم یارانه به ۴۰۰ هزار تومان چیست آیا این طرح به بهبود وضعیت 
معیشتی مردم کمک می کند یا خیر، گفت: ۱۸ میلیارد دلار ارز ترجیهی داریم. یعنی ما از منابع مختلف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی را تهیه می کردیم. بنابراین این موضوع باید حذف می شد چون دیگر نمی توان به آن 
مسیر ادامه داد زیرا در آن فساد، رانت و غیره وجود داشت.وی افزود: حالا دولت گفته ، فعا در مدت دو 
ماه کمک معیشتی به مردم می دهم و از طرف دیگر هم امروز قیمت ها را نسبت به قیمت ارز آزاد کرده 
است و برنامه شان این است که بعد از دو ماه به کالاها، بن کالای الکترونیکی بدهد. این کار درستی 
است. چون نمی شود به نام مردم ۱۸ تا ۲۰ میلیارد دلار ارز ۴۲۰۰ تومانی به کام تعدادی خاص شود.

نیکزاد تصریح کرد: امروز باید اطاع رسانی شود، مردم در جریان موضوع قرار گرفته و مراقبت کنند تا 
بازار تنظیم شود. امروز این ارز ۴۲۰۰ تومانی به جیب برخی اشخاص ریخته نمی شود، بلکه با متعادل 
کردن قیمت ها، مابه التفاوت ارز آزاد و دولتی به جیب عموم مردم و ۹ دهک جامعه ریخته می شود. اما ای 
کاش به جای آنکه یارانه ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار تومانی بدهیم، به همه رقم یکسانی تعلق می گرفت. بنابراین 

همه باید از این کار حمایت کنند تا بساط ارز رانتی برچیده شود.

سخنگوی سازمان غذا و دارو:
۹۰ قلم دارو ارزان می شود

سخنگوی سازمان غذا و دارو گفت: با توافق با سازمان های بیمه گر، مابه التفاوت 
قیمت حدود ۹۰ قلم دارو که بعد از اصلاح قیمت ها که توسط بیمه ها پوشش داده 

نشده بود به قبل برمی گردد.
به گزارش بازار، محمد هاشمی اظهار داشت: مابه التفاوت قیمت حدود ۹۰ قلم دارو بعد از اصاح قیمت 
به دلیل استفاده از ارز نیمایی، توسط بیمه ها پوشش داده نشد که با دستور رئیس جمهور با سازمان های 
بیمه گر توافق شده است که قیمت این ۹۰ قلم دارو به قبل برگردد تا تفاوتی در پرداختی مردم از جیب 
نداشته باشد.وی افزود: مقرر شد سازمان برنامه و بودجه منابع آن را از محل صرفه جویی و هدفمندی 
یارانه ها تامین کند.او گفت: با اجرای این طرح قیمت اصلی داروها برای مردم تغییری نمی کند بلکه 
هزینه های مازاد آن توســط بیمه پرداخت می شود و در نهایت پرداختی بیماران به قبل بازمی گردد.

هاشمی با بیان اینکه در شبکه رسمی توزیع دارو گرانفروشی وجود ندارد، افزود: قیمت دارو با سیستم 
رگولاتوری قوی نظارت می شــود و به مدل های مختلف تامین چه با ارز نیمایی و چه ترجیحی در 
کمیسیون مصوب می شود و قیمت نهایی نیز در سامانه تیتک به ثبت می رسد. وی گفت: از۳۵۸۰ قلم 
دارو در دولت سیزدهم، قیمت گذاری ۳۸۰ قلم آن توسط کمیسیون انجام می شود و قیمت ۳۲۰۰ قلم 
دارو نیز تغییراتی نداشته است.وی گفت: مبنای حمایت بیمه ها داروهای ژنریک و تولید داخل خواهند 
بود. همچنین از کل فارماکوپه دارویی کشور ۲۵۰۰ قلم دارو تحت پوشش بیمه هستند و در نظر داریم 
۲۵۰ قلم داروی مهم دیگر به این فهرست اضافه شود.سخنگوی سازمان غذا و دارو تصریح کرد: لازم 
به ذکر است وزیر بهداشت به دانشگاه های علوم پزشکی تاکید کرده است ضمن کنترل دقیق و منظم 
بر عملکرد داروخانه های خصوصی و بیمارستانی و شرکت های پخش دارو و تجهیزات پزشکی و اطاع 
رســانی به داروهای تحت پوشش به منظور جلوگیری از اشاعه کمبودهای کاذب دارویی و افزایش 
اطمینان مصرف کنندگان و بیماران مخصوصا بیماران خاص و صعب العاج، از نحوه ارائه و کیفیت 
خدمات داروخانه ها نسبت به بازدیدهای میدانی مستمر به صورت ویژه و در قالب مانورهای نظارتی اقدام 
کنند.هاشمی گفت: دانشگاه های علوم پزشکی نیز موظف هستند با نظارت بر قیمت، رعایت تعرفه های 
مصوب قانونی و سود توزیع و عرضه، در صورت مشاهده هرگونه تخلف گرانفروشی و افزایش قیمت 
دارو و تجهیزات پزشکی، کم فروشی و احتکار و انبارداری غیرمجاز با رعایت قانون و مقررات مربوط به 
امور پزشکی و دارویی، قانون تعزیرات حکومتی در امور بهداشتی و درمانی و قانون مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز و سایر مقررات جاری با متخلفین برخورد قانونی لازم را داشته باشند و گزارش این اقدامات را ماهیانه 

به سازمان غذا و دارو ارسال کنند.

عضو کمیسیون صنایع:
 در دنیا با افزایش هزینه تولید خودرو 

مدیریت هوشمندتر می شود، اما در ایران ...
یک عضو کمیسیون صنایع و معادن گفت: در حوزه خودروسازی واقعاً مشکل داریم 
و مجلس نیز در این زمینه مصمم است و فکر می کنم که استیضاح وزیر صمت در 

هفته های آینده باید در دستور کار قرار بگیرد.
لطف الله سیاه کلی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به بیانات اخیر رهبری درباره لزوم حمایت از تولیدات 
داخلی و هشدار ایشان به خودروسازان برای عدم سوءاستفاده از این موضوع اظهار کرد: مقام معظم رهبری 
مدیر، مدبر و شخصیتی هستند که هم سیاست های دنیا و هم سیاست های داخلی را می دانند و پیرو 
دستورات ایشان نیز کشور در حوزه حمایت از تولید به ویژه تولید خودرو بسیج شد و بیش از چند دهه مردم 
از صنعت خودرو حمایت کردند اما خودروسازان نتوانستند از این ظرفیت استفاده کنند و آن را به گونه ای 
به باد دادند که نه تنها به خودروی ملی نرسیدیم بلکه الان خودروهای بی کیفیت با قیمت بالا عرضه 
می شوند.وی افزود: رهبری ضمن تاکید مجدد بر حمایت از تولید، خودروسازان را استثنا کردند و گفتند که 
شما وضعیت خوبی ندارید و باید رویه را اصاح کنید؛ این تذکر نشان از این دارد که خودروسازی نیاز به 

بازسازی در همه امور دارد و وزیر صنعت، معدن و تجارت باید ساختار را اصاح کند.
در دنیا با افزایش هزینه تولید، مدیریت هوشمندتر می شود، اما در ایران ...این عضو کمیسیون صنایع و 
معادن خاطر نشان کرد: در دنیا هرچه هزینه تولید افزایش می یابد، مدیریت هوشمندتر می شود و مدیران 
سعی می کنند که هزینه ها را کاهش دهند، اما متاسفانه در حوزه خودروسازی کشور، مدیران ما هرچه 
هزینه بالا می رود، قیمت را افزایش می دهند.سیاه کلی تاکید کرد: در حوزه خودروسازی واقعاً مشکل داریم 
و مجلس نیز در این زمینه مصمم است و فکر می کنم که استیضاح وزیر صمت در هفته های آینده باید در 
دستور کار قرار بگیرد. وی همچنین با اشاره به مصوبه هیئت دولت درباره آزادسازی واردات خودرو گفت: 
با توجه به مصوبه دولت فکر می کنم که حداکثر یکی دو ماه آینده شاهد حضور خودروهای وارداتی در 
کشور خواهیم بود. مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز در این زمینه تا حدودی همکاری کرده و هفته آتی 
هم جلسه ای برگزار می شود که فکر می کنم تصمیم نهایی اتخاد سده و واردات خودرو به جریان می افتد.

این نماینده مجلس همچنین درباره وضعیت قیمت لوازم خانگی در کشور تاکید کرد: باید از انحصار فاصله 
بگیریم چراکه هر آنچه که منجر به ایجاد انحصار در بازار شود، محکوم به شکست است.

اخبار کوتاه 

سخنگوی شورای نگهبان از تایید طرح »تغییر ساعت رسمی 
کشور« خبر داد.

به گزارش ایســنا، هادی طحان نظیف امروز در نشست خبری درباره نظرات 
شورای نگهبان درباره آخرین مصوبات، گفت: طرح »جهش تولید دانش بنیان« 
چند بار بین شورای نگهبان و مجلس در رفت وآمد بود و در نهایت چهارشنبه 
گذشــته مورد تایید شــورای نگهبان قــرار گرفت. این طرح براســاس یک 
آسیب شناسی خوب طراحی شده است و بسیاری از مانع زدایی ها در حوزه تولید 

دانش بنیان انجام گرفته است.
 وی افزود: دومین طرح، طرح »تغییر ســاعت رسمی کشور« است که مغایر 
با شرع و قانون اساسی شناخته نشد البته در مرحله قبل ابهاماتی نسبت به این 
مصوبه وجود داشت که با اصاحات مجلس این ابهامات از بین رفت. در این طرح 
بین ساعت رسمی کشور و ساعت کاری کارکنان تفکیک انجام شد. در مورد 
ساعت رسمی کشور دولت دیگر نمی تواند ساعت را تغییر دهد اما در مورد ساعت 
کاری کارکنان با توجه به منطقه و جغرافیا دولت می تواند ساعت کاری کارکنان را 

تغییر دهد. این قانون از ابتدای سال ۱۴۰۲ اجرایی می شود.
سخنگوی شــورای نگهبان بیان کرد: مصوبه بعدی طرح »تسهیل صدور 
مجوزهای کسب و کار« است که شورای نگهبان در مرحله قبل ایراد مستقلی 
نسبت به این مصوبه نداشت اما ایراد هیئت عالی نظارت را به مجلس منتقل کرده 

بود که در نهایت با رفع ایراد، مصوبه مورد تایید شورا قرار گرفت.
طحان نظیف در پاسخ به سوالی درباره قضازدایی و کاهش ورودی پرونده ها 
گفت: وظیفه شــورای نگهبان بر اساس قانون اساسی مشخص است و ما در 
انتهای زنجیره تقنین قرار داریم اما از هر طرح و لایحه کارشناســی استقبال 
می کنیم و از لوایح قضایی نیز چون از بعد کارشناسی برخوردارند همیشه استقبال 
کردیم و کمک می کنیم. پژوهشکده شورای نگهبان نیز در خدمت همه نهادهای 
پژوهشی و کارشناسی کشور است.سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی 
در ارتباط با استخدام و به کارگیری نیروها در دستگاه هایی خاص گفت: این موارد 
را باید از مجلس بپرسید زیرا تفسیر قانون عادی با مجلس است. دستگاه هایی 
هستند که مقررات استخدامی خاص دارند سابقه آن نیز در قانون محاسبات وجود 
دارد پس این به معنای بی ضابطه بودن نیست. بعضی دستگاه ها مستقل از دولت 

هستند و مقتضات خاص خودشان را دارند.
وی در پاسخ به سوالی درباره مصوبه تغییر ساعت رسمی کشور گفت: هر نهادی 
باید در راســتای وظایف خودش کار کارشناسی و تخصصی انجام دهد ما در 
شــورای نگهبان درباره خوب بودن یا بد بودن یک مصوبه و ضرورت تصویب 
آن ورود نمی کنیم و تنها ورود ما در حوزه مغایرت با شرع و قانون اساسی است. 
گاهی نسبت به مصوبه مخالفین و موافقینی وجود دارد که ما در این حوزه ورود 
نمی کنیم و این وظیفه مجلس است اما در رابطه با مغایرت با شرع و قانون باید 

کار کارشناسی انجام دهیم.
طحان نظیف در پاسخ به سوالی در رابطه با نشست با سخنگویان دولت و قوه 
قضائیه گفت: این نشست ها در جهت تعامل بین قوا با حفظ استقال آن ها است. 
این نشست ها برای اطاع پیدا کردن از موضوعات است و ما وارد حیطه سایر 
دستگاه ها نمی شویم. کشور مشکات اقتصادی دارد و همه دستگاه ها باید در 
جهت رفع آن کمک کنند ما نیز در حیطه اختیارات و وظایف خود ورود می کنیم.

سخنگوی شورای نگهبان در رابطه با تاثیر فعالیت رسانه ای در تایید صاحیت ها 
گفت: فضای سیاسی کشــور باز و آزاد است و گروه ها آزاد هستند در چارچوب 
قانون اظهارنظر کنند اما اقتضائات کشور این است که بیش از گذشته به قانون و 

مصالح کشور پایبند باشند.وی در پاسخ به سوالی راجع به طرح شفافیت قوا گفت: 
موضوع شفافیت موضوع مهمی بوده است و این طرح در حال تصویب است و 
اظهارنظرات بسیاری راجع به آن انجام شده. باید اجازه دهید متن نهایی و مصوبه 

مجلس را دریافت کنیم و طبیعتا اعام نظر کنیم.
طحان نظیف درباره الکترونیکی برگزار شدن انتخابات گفت: شورای نگهبان 
ناظر انتخابات است و نمی تواند به این موضوع ورود کند باید پیشنهادات وزارت 
کشور داده شود و بعد ما ورود کنیم.سخنگوی شورای نگهبان در رابطه با قانون 
انتخابات و آخرین وضعیت آن گفت: آخرین مرحله مربوط به یک سال گذشته 
است و مصوبه مجلس به شورای نگهبان ارسال شد و شورا نیز اعام کرد که 
ایرادی به این مصوبه ندارد اما ایراد هیئت عالی نظارت هم چنان پابرجاست.وی در 
رابطه با اصاح قانون انتخابات شوراها گفت: نسبت به انتخابات شوراها در دستور 
کار کمیسیون تخصصی مجلس است اما نماینده ای از شورای نگهبان در این 

جلسات شرکت نکرده است.
طحان نظیف در پاسخ به سوالی درباره این که چرا اسم شورای نگهبان در طرح 
شفافیت قوای سه گانه نیست؟ گفت: شورای نگهبان اساسا مصوبه ندارد و در مورد 
مصوبات اظهارنظر می کند من دوستان را به سامانه جامع نظرات شورای نگهبان 
ارجاع می دهم. این سامانه حاوی تمام متن های طرح ها و لوایح، مشروح مذاکرات 
شورا تا آن جا که پیاده شده و استدلال های دسته بندی شده اعضا است. پس ما 
همیشه پیشتاز شفافیت بودیم اما این که چرا اسم ما در این طرح نیست را باید از 

نمایندگان مجلس بپرسید.
سخنگوی شورای نگهبان درباره مسئله نظام پارلمانی دومجلسی گفت: این ها 
بحث های علمی و کارشناسی و پژوهشی است و در این جلسه فرصت طرح آن 
نیست. این بحث مشخصا در شورای نگهبان مطرح نشده است اما دانشگاه ها باید 
حتما به این مسائل حقوق عمومی بپردازند. سازوکار بازنگری در قانون اساسی 
مشخص است و هیچ بن بستی وجود ندارد طبیعتا اگر سیر قانونی آن طی شود 
ماهم استقبال می کنیم.وی در پاسخ به سوالی درباره مصوبه دولت درباره واردات 
خودرو گفت: ما در بحث ساماندهی صنعت خودرو در مرحله آخر ابهام و ایرادی 
نداشتیم و تنها هیئت عالی نظارت مجمع اشکالاتی داشت اما این که مصوبه 
دولــت با نظرات هیئت عالی نظرات انطباق دارد را نمی دانم. طحان نظیف در 
پاسخ به سوالی راجع به اصاح قانون انتخابات مجلس گفت: دو نکته وجود دارد 
یکی بحث کلی اصاح قانون انتخابات است که معتقدیم همه تاش کنند تا این 
اصاحیه به سال بعد برسد. اما درباره انتخابات استانی یا تناسبی بحثی در شورای 
نگهبان مطرح نبوده است. جلساتی در خصوص اصاح انتخابات برگزار شده است 
اما بحثی در خصوص انتخابات استانی یا تناسبی نداشتیم. باید ببینیم پیشنهادات 

عزیزان ما در مجلس چه بوده است و بعد راجع به آن اظهارنظر می کنیم.

وزیر کشور گفت: تلاش دشمن این است نگذارد طرحی که همه 
اقتصاددانان آن را تایید می کنند اجرا شــده و اصلاح اقتصادی 
شکل بگیرد؛ تلاش دارند به هر بهانه ای مردم را به میدان بیاورند 

ولی مردم ما عمیقا به انقلاب و نظام و دولت شان اعتماد دارند.
به گزارش  تسنیم، »احمد وحیدی« وزیر کشور شب گذشته در برنامه  تلویزیونی 
گفت وگوی ویژه خبری درباره نظام عادلانه سازی یارانه ها طی سخنانی اظهار 
داشت: مردم به خوبی مستحضر هستند که دولت به دنبال منافع آن ها حرکت 
می کند و با بزرگواری مســائل را دنبال و همراهی کردند و این همراهی کاماً 

ارزشمند و در شأن ملت ایران است.
وی افزود: در ۸ یا ۹ ماهی که دولت رییســی روی کار آمده، همراهی مردم را 
دیدیم که اولین مسئله کرونا بود و مردم با دولت همراهی کردند و نتیجه آن این 

است که تلفات 7۰۰ نفری به زیر ۵ نفر رسیده است.
وزیر کشور با تأکید بر اینکه مردم در مقاطع مختلف دولت را امتحان می کنند، 
بیــان کرد: دولت قول های مختلفی داد که یکی پس از دیگری به آن ها عمل 
می کند و دیدیم که قول رییس جمهور در مورد برچیده شدن کرونا عمل شد و اگر 

مردم همراهی و باور نمی کردند این اتفاق نمی افتاد.
وحیدی تأکید کرد: دولت قول داد که روابط خارجی را بهبود می بخشد و امروز 

شاهد هستیم که در وضعیت بهتری قرار داریم.
وی با بیان اینکه یارانه ها باید به نفع مردم اصاح می شد و این اصاح یارانه ها به 
نفع مردم و طبقات کم برخوردار است، گفت: مردم همراهی می کنند چون در این 
طرح منافع روشن و ملموسی برای مردم وجود دارد و اولین خواست در این طرح 
رسیدن عادلانه یارانه به مردم است. در ارز ترجیحی ثروتمندان چندین برابر سایر 

مردم از یارانه استفاده می کردند و الآن این مسئله عادلانه می شود.
وزیر کشور با تأکید بر اینکه وقتی مردم حس کنند اجرای این طرح در راستای 
مبارزه با قاچاق اســت همراهی می کنند، خاطرنشان کرد: قباً یارانه به تعداد 
معدودی واردکننده داده می شــد و نتیجه آن این بــود که در حوزه نهاده های 
دامی ۴۰۰ شرکت ثبت نام کرده بودند و اکنون به جای اینکه یارانه را به چند نفر 

واردکننده بدهیم، به نزدیک ۸۰ میلیون نفر می دهیم.
وحیدی با اشاره به اینکه رییس جمهور بافاصله بعد از اجرای طرح بین مردم 
رفتند و وقتی مردم حس کنند رییس جمهور بین آن هاســت اعتماد می کنند، 
تصریح کرد: جای تشکر از مردم دارد که با این طرح همراهی خوبی داشته اند 
و هرچه جلوتر برویم منافعش بیش تر تشریح و احساس می شود و مردم متوجه 

می شوند با چه طرح مهمی که به نفع آحاد ملت است مواجه هستیم.
وی در ادامه در پاسخ به سوالی درمورد علت بروز ناآرامی پس از افزایش نرخ 
بنزین در سال ۹۸ و عدم ایجاد ناآرامی در افزایش قیمت های اخیر بیان داشت: 

طرح های گسترده اقتصادی که آثار اجتماعی گسترده دارد را باید با مردم در میان 
بگذاریم و دولت مردمی نمی تواند جدای از توجیه مردم و تبیین مســئله برای 
مردم و همراه سازی مردم حرکت کند و این شرط ضروری هر طرح اقتصادی با 

پیامدهای گسترده اقتصادی است.
وزیر کشــور افزود: دولت سیزدهم با توجه به همین نکته مبنایش را بر این 

گذاشت که موضوع برای مردم تبیین شود.
وحیدی با اشــاره به همراهی قوای سه گانه برای اجرای طرح اصاح یارانه ها 
گفت: نظر هر سه قوه این بود که این شرایط نمی توان ادامه یابد و روسای سه 
قوه با هم هماهنگ بودند و صداوسیما نقش بسیار مهمی در تبیین مسائل داشت.
وی افزود: مسئله دولت، قبل از اجرای طرح این بود که باید وفور کالا داشته 
 باشــیم و ذخایر به اندازه کافی باشــد و زیرســاخت هایی چون تولید و توزیع

 آماده باشد.
وزیر کشــور ادامه داد: ما به لحاظ وفور کالا مشکلی نداشته و نداریم؛ هرچند 
ممکن است وقتی یک سیستم را از نقطه ای به نقطه دیگر ببریم اختال موقتی 
در سامانه صورت بگیرد هرچند این اختال مقطعی هم به حداقل رسید و ما با 
کمبود مواجه نشــدیم و اقامی چون تخم مرغ و مرغ زیاد است و مرغ آن قدر 
زیاد هست که احتمالاً باید دولت فکر کند که چگونه مرغ ها را خریداری کند که 

تولیدکنندگان دچار ضرر نشوند.
وحیدی افزود: روغن هم در انبارها و هم در کارخانه ها موجود اســت هرچند 
ممکن است به دلیل تغییر از یک وضعیت در برخی ساعات در برخی فروشگاه ها 

تغییر موقت ایجاد شود.
وی ادامه داد: در غرب وقتی چیزی کم می شود غارت می کنند ولی در کشور 
ما حتی هجوم به فروشگاه ها هم نبود و حداکثر در برخی جاها صف داشتیم که 

محدود بود و مشکلی هم در آن ها نداشتیم.
وزیر کشور درباره صدور برخی فراخوان ها برای برگزاری تجمع اعتراضی تصریح 
کرد: تعداد فراخوان ها خیلی گســترده است و دشمنان ملت خیلی خوب فعال 
هستند و دلیلش هم روشن است چون آن ها می دانند اگر از مرحله اقتصادی به 
خوبی عبور کنیم که به لطف خدا عبور خواهیم کرد، ملت ایران در نقطه جدید 

اقتصادی و ملی قرار می گیرد.
وحیدی بیان داشــت: همه تاش دشمن این اســت که طرحی را که همه 
اقتصاددانان آن را تایید می کنند نگذارند اتفاق بیفتد و اصاح اقتصادی رخ دهد و 
همچنین تاش دارند تا به هر بهانه ای مردم را مثاً به میدان بیاورند ولی مردم 

ما عمیقاً به انقاب و نظام و دولت شان اعتماد دارند و طبیعتاً این اتفاق نمی افتد.
وی با بیان اینکه دشمنان فراخوان های فراوانی دادند دریغ از اینکه هیچ کدام از 
آن ها اتفاق بیفتد، بیان داشت: از قزوین تصویری نشان داده بودند که مردم پالتو 
پوشیده بودند که معلوم است مربوط به فصل و زمان دیگری است. مردم با قدرت 
و صابت از این فراخوان ها استقبال نکردند که البته معلوم هم است که مردم از 
گروهک منافقین و سلطنت طلبان بی آبرو حمایت نکنند و فقط در چندجا چند نفر 

تا چند ده نفر بودند که تجمع با تاش فرماندهی انتظامی پایان یافت.
وزیر کشور در خصوص دلیل پذیرش دولت برای اجرای بار سنگین اصاحات 
یارانه ای گفت: اینکه سعی کنیم به دلیل حفظ آبروی خودمان یا برای اینکه کسی 
به ما چیزی نگوید، این طرح را انجام ندهیم ناشی از سرمایه اجتماعی کم دولت 
و نظام است و وقتی نظام سرمایه و دولت اعتماد مردمی را دارد چرا نباید وارد این 
صحنه شود و با همین دلیل و به دلیل تکلیف قانونی دولت وارد صحنه شد و این 

ابتدای راه شکوفایی اقتصادی مردم ایران است.

سخنگوی شورای نگهبان: وزیر کشور؛

طرح »تغییر ساعت رسمی کشور« تایید شد اصلاح یارانه ها به نفع مردم است

 ایرانی ها نان اندک شان را با افغان هایی تقسیم کرده اند که این 
روزها حضورشان در اماکن تفریحی کشور پررنگ است. حضور 
میلیونی مهاجران موجب شده که مصرف گندم ما خیلی بالاتر و 

مصرف برنج مقداری بالاتر باشد.
جمعیت مهاجران که بیشتر انها افغان ستانی هستند در ایران بین ۵ تا ۸ میلیون 
نفر اعام شده است. رقم اول را در آمار رسمی و دومی را در برآوردهای غیررسمی 
بر زبان می آورند. هرچند به خاطر شــباهت ها و قرابت های فرهنگی بین ایران 
و افغانستان، مردم کشور همسایه همواره برای ایرانیان محترم و گرامی بوده و 
هستند، اما واقعیت این است که با افزایش قیمت جهانی کالاهای اساسی به ویژه 
گندم، روغن و لبنیات و.... سفره خانواده های ایرانی آنقدر کوچک شده است که 
این روزها خودشان هم کمتر به مهمانی یکدیگر می روند، چه رسد به اینکه بتوانند 

میزبان میلیون ها مهاجری باشند که ناخوانده و سرزده از راه رسیده اند.
اگر مروری بر نیازهای اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی ۵ تا ۸ میلیون افغان مهاجر 
در ایران داشته باشیم، مشخص می شود که اکثر آنها به دنبال یافتن شغل، اجاره 

مسکن، تامین سفره خانواده و نیز تفریح و گردش هستند.
بازدید میدانی خبرنگار بازار از برخی اماکن تفریحی پایتخت نشان می دهد که 
تعداد قابل توجهی از گردشگران را افغان های عزیز تشکیل می دهند.یک پدر افغان 
که همراه با خانواده اش به دریاچه خلیج فارس آمده است می گوید: من و تعداد 
زیادی از مهاجران افغانستانی از طریق گروه های تلگرامی و واتساپی با یکدیگر 

قرار می گذاریم که در روز و ساعت مشخصی به تفریح بیاییم.
وی درباره علت این کار می گوید: اول اینکه تعداد اندکی از مردم ایران با مشاهده 
یــک افغان به او کنایه می اندازند. بنابراین وقتی تعداد زیادی از ما کنار یکدیگر 
باشیم، این اتفاق نمی افتد. دوم اینکه بسیاری از دوستان و هموطنان ما که این 
روزها در ایران هستند به تازگی مهاجرت کرده اند و ما با آنها قرار تفریح می گذاریم 
تا احساس تنهایی نداشته باشند.مالک یکی از فضاهای رستورانی هم معتقد است: 
در چندماه گذشته مشتریان افغان ما بسیار زیاد شده اند و هزینه های بالایی را برای 
حضور در کافه و رســتوران صرف می کنند.وی ادامه می دهد: اگر بخواهم بین 
هزینه های یک گروه ایرانی و یک گروه افغان در رستوران خودمان مقایسه کنم 

باید بگویم که اکثر مشتریان ایرانی با احتیاط خرج می کنند اما مهاجران افغان با 
خیال راحت تر و به تعداد بیشتری سفارش غذا می دهند.

کار برای ما زیاد است!
یکی از مهمترین خواسته های مهاجران در ایران، دسترسی به شغل است و در 
شرایطی که ۵ میلیون ایرانی در کشور فاقد شغل هستند، جمعیت ۵ تا ۸ میلیونی 
مهاجران شرایط بهتری از نظر اشتغال دارند. چراکه بسیاری از کارفرمایان ایرانی 
ترجیح می دهند برای فرار از حق الزحمه های قانونی کارگر ایرانی، از کارگران مهاجر 
و افغان استفاده کنند تا در پرداخت حق بیمه تامین اجتماعی و دیگر حقوق و مزایا 

صرفه جویی شود!
یک مرد افغانستانی که به همراه خانواده و تعداد زیادی از دوستانشان به پارک 
شهر تهران آمده اند، ضمن اشاره به هماهنگی این تفریحات از طریق گروه های 
واتساپی و تلگرامی، اظهار می دارد: تفریح و گردش در محیط آرام و امن ایران به ما 
کمک می کند که اتفاقات تلخ کشورمان و خاطرات ناگوار ماه های گذشته را برای 
چند ساعت فراموش کنیم.وی در پاسخ به این سوال که آیا هزینه های تفریح و 
گردش در ایران برای شما سنگین نیست، می گوید: خیر! کار برای ما زیاد است. 
در طول هفته کار می کنیم و آخر هفته به تفریح می آییم.متصدی یکی از فضاهای 
تفریحی پارک شهر نیز اظهار می دارد: این روزها بخش زیادی از درآمد ما مربوط 

به حضور خانواده های افغان است و آنها پول خوبی در این پارک خرج می کنند.
حاج اسماعیلی: یک لحظه احساس کردم اشتباه آمده ام

حمیدرضا حاج اسماعیلی، کارشناس بازار کار در این باره به »بازار« می گوید: 
همراه با خانواده ام به دریاچه شهدای خلیج فارس رفتم و یک لحظه که به اطرافم 
دقت کردم متوجه شدم که همه مردم حاضر در آن محدوده، از مهاجران عزیز و 
محترم افغان هستند.وی می افزاید: تعداد این مهاجران به حدی زیاد و چشمگیر 
بود که یک لحظه احساس کردم من و خانواده ام به اشتباه وارد این محیط شده ایم!
این کارشناس بازار کار درباره تاثیرات حضور مهاجران بر بازار کار ایران اظهار 
می دارد: حضور میلیون ها مهاجر در ایران به بیکاری در کشور دامن زده و آن را 
تشدید کرده است. به نظر من تعلل و کم کاری نهادهای مرتبط در کشور، موجب 
ایجاد شرایط سخت و تضییع حقوق کارگران ایرانی شده است. متاسفانه شاهد 

هستیم که بسیاری از کارفرمایان ترجیح می دهند کارگر خارجی را به کار بگیرند. 
چون این کارگر بیمه نمی خواهد، حقوقش پایین است، هیچ مزایای قانونی را طلب 

نمی کند و هر زمان که کارفرما اراده کند او را اخراج می کند.
۵ تا ۱۵ میلیون نان اضافه در یک روز!

حاج اسماعیلی با اشاره به ظرفیت های محدود کشور برای پذیرایی از ۵ میلیون 
مهاجر افغان می گوید: در این میان به یک معضل مهم توجه نشــده است که 
خدمات عمومی در ایران به نسبت جمعیت ایرانی ها قابل تعریف است. بنابراین 
وقتی منابع محدود را بویژه در شرایط تحریم، در اختیار ۵ میلیون نفر دیگر قرار 
می دهیم که غیرایرانی هستند، فشار مضاعف و سنگینی به عموم مردم ایران 
وارد می شود. شما تصور کنید که همین الان، پنج میلیون نفر غیرایرانی هم پای 
ایرانی ها مشغول استفاده از منابع محدودی هستند که حتی برای جمعیت خودمان 
هم کافی نیست.وی می افزاید: در ساده ترین مثال، شما فرض کنید این ۵ میلیون 
مهاجــر در هر روز ۵ میلیون نان بربری یا ۱۰ تا ۱۵ میلیون نان لواش مصرف 
می کنند. این درحالی است که کشور ما دقیقا در موضوع آرد و نان با مشکل و 

محدودیت مواجه است.
بــه گزارش بازار اگر آرد مورد مصرف هر نان بربری را ۴۰۰ گرم بدانیم ) چون 
وزن نان پخته بربری باید ۳۹۸ گرم باشد( در واقع دولت حداقل روزانه ۲۰۰۰ تن 
آرد یارانه ای و سالانه 7۳۰ هزار تن آرد یارانه ای به مهاجران تخصیص داده شده 
اســت. که اگر اختاف هر کیسه ۴۰ کیلویی آرد به قیمت ۴۰ هزار تومانی را با 

قیمت ۶۰۰ هزار تومانی آن محاسبه کنیم ، عما تنها برای آرد گندم به مهاجران 
خارجی ۱۰ هزار و ۲۲۰ میلیارد تومان یارانه تخصیص یافته اســت. به عبارت 
بهتر از جیب هر ایرانی سالانه ۱۲7 هزار و 7۵۰ تومان فقط بابت نان یارانه ای 
مهاجران پرداخت شده است. این کارشناس بازار کار البته تاکید می کند: موضوعاتی 
که ما مطرح می کنیم به هیچ وجه بیگانه ستیزی نیست. ما برادران افغانستانی را 
دوست داریم و انتقاداتی که داریم به طور مستقیم متوجه نهادهای دولتی و شهری 
ایران است... قطعا افغان ها انسان های خوب و زحمت کشی هستند و ما به واسطه 
هم کیش بودن، برای آنها احترام قائل هستیم اما به خاطر شرایط کشورمان چاره ای 

جز این نداریم که نگاه منطقی و عقانی به ماجرا داشته باشیم.
تامین روغن، برنج و نان مهاجران سخت است

از جمله مهمترین تاثیرات حضور گسترده و میلیونی مهاجران در ایران، کوچک تر 
شــدن و ایجاد محدودیت در سفره خانواده های ایرانی است؛ از شرایط بازار کار 
گرفته تا موضوعات مسکن و خرید مایحتاج روزانه. واقعیت این است که مردم 
ایران این روزها برای یافتن روغن و ماکارونی و نیز تامین برنج مصرفی خود با 
مشکات خاصی مواجه هستند. در این شرایط اما بازار کشور برای تامین نیازهای 

۵ تا ۸ میلیون مهاجر قانونی و غیرقانونی افغان زیر فشار قرار دارد.
ابراهیم بهادرانی مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی تهران در این باره به »بازار« 
می گوید: بیش از ۵ میلیون مهاجر افغان که در ایران حضور دارند که باعث افزایش 

مصرف محصولات مختلف از جمله روغن، برنج و نان می شوند.
وی تصریــح می کند: البته با توجه به اینکه مهاجران عزیز افغان معمولا جزو 
دهک های پایین محسوب می شــوند و به نوعی فقیر هستند، میزان مصرف 
کمتری در هر محصول دارند اما واقعیت این اســت که فشاری از جانب آنها به 
اقتصاد و بازار کشورمان وارد می شود.بهادرانی می افزاید: حضور میلیونی مهاجران 
افغان موجب شــده است که مصرف گندم ما خیلی بالاتر و مصرف برنج ما تا 
مقداری بالاتر باشد. بنابراین تاثیر مستقیم این عزیزان بیشتر در حوزه آرد و نان 
است.مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی تهران ادامه می دهد: بنابراین شما ضریب 
پنج – هشتادم را درنظر بگیرید تا متوجه میزان فشار و تاثیر این موضوع بر اقتصاد 

و بازار کشورمان باشید.

 نایب رییس انجمن انبوه ســازان استان تهران گفت: 
در حال حاضر قیمت مصالح ساختمانی به طور هفتگی 

افزایش پیدا می کند.
ایــرج رهبر در گفت وگو  با ایلنا با اشــاره به افزایش قیمت مصالح 
ســاختمانی اظهار داشــت: یکی از مهم ترین عوامل در افزایش و 
رشد ساخت و ساز مســکن ثبات قیمت مصالح ساختمانی است و 
این افزایش قیمت مصالح ساختمانی باعث کاهش انگیزه ساخت و 
ســاز شده  است.وی افزود: در این شرایط که انبوه سازان دیگر زیر بار 
ریسک های قابل پیش بینی نمی روند، عدم کنترل قیمت ها در بازار 
مصالح ساختمانی باعث کاهش تولید شده چراکه مصالح ساختمانی 

تاثیر مستقیمی بر قیمت تمام شده ساختمان و واحدها دارد.نایب رییس 
انجمن انبوه سازان استان تهران با بیان اینکه قیمت مصالح ساختمانی 
بــه طور هفتگی افزایش پیدا می کند، گفت: وعده دولت این بود که 
در راستای افزایش تولید مسکن، قیمت مصالح ساختمانی را کنترل 
و برای سازندگان مسکن تعدیل کند اما تا به امروز این وعده محقق 

نشده  است.
رهبر ادامه داد:  فولاد و سیمان از مهم ترین اجزای ساخت وساز هستند 
که قیمت این دو قلم در هر هفته بالا می رود. فقط یک مورد میلگرد 
قبل از سال جدید، با افزایش قیمت در هر کیلوگرم به ۱۴ هزار تومان 
رسید همین میلگرد در کمتر از دو ماه گذشته به ۱۹ الی ۲۰ هزار تومان 

در هر کیلوگرم رسیده است.وی با تاکید بر اینکه قیمت مصالح ساختمان 
متاثر از اقتصاد کان کشور و نرخ تورم است، اظهار داشت: در حالی که 
تنها نرخ تورم خود عامل افزایش قابل توجه قیمت مصالح ساختمانی 
می شــود در این شرایط اتفاق بسیار اشتباهی که در بازار رخ داده این 
است قیمت ها با قیمت  های جهانی مقایسه می شوند. اعمال قیمت های 
جهانی در شرایطی که مصالح ساختمانی تولید داخل هستند و  عمدتا 
با یارانه انرژی تولید می شوند و مواد اولیه آن از معادن کشورمان تامین 
می شود، بسیار اشتباه است. از سوی دیگر مگر مردم درآمد دلاری دارند 

که هزینه ها را با قیمت های جهانی در نظر می گیرند؟
نایب رییس انجمن انبوه سازان استان تهران تاکید کرد: قیمت مصالح 

ساختمانی در بازار داخل کشور را نباید با قیمت های صادراتی در نظر 
گرفت. با افزایش قیمت های صادراتی هم نباید قیمت همان مصالح 
در بازار داخل افزایش پیدا کند چراکه اساســا قیمت های صادراتی با 
شاخص های متفاوتی تعیین می شود و نباید مصالح ساختمانی با همان 
قیمت صادراتی به دست تولیدکنندگان برسد بنابراین بعد از آن هم 

انتظار داشت که قیمت مسکن افزایش پیدا نکند.
رهبر ادامه داد:  در مقطعی بحث اختصاص مصالح ساختمانی با کارت 
اعتباری به انبوه سازان مطرح شد اما هیچ وقت به اجرا نرسید و بعید 

است که طرح به اجرا برسد چراکه اساسا دغدغه مسئولان نیست.
وی با اشاره به قیمت تمام شده ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن 

در استان تهران اظهار داشت: هر حالی که دولت اعام کرده قیمت 
تمام شــده این واحدها ۴ میلیون و 7۰۰ هزار تومان است اما اجرای 
این پروژه با این قیمت ها نشــدنی است و خود مسئولان و متولی ها 
اذعان دارند که قیمت تمام شده ساخت هر متر مربع به حدود ۱۰ الی 

۱۲ میلیون تومان می رسد اما اصرار به قیمت های غیر واقعی دارند.
نایب رییس انجمن انبوه سازان استان تهران ادامه داد: به طور قطع 
اجرای پروژه نهضت ملی مسکن با این قیمت های غیر واقعی تکرار 
پروژه مسکن مهر خواهد بود و ساخت و تکمیل این پروژه، طولانی تر 
از مســکن مهر خواهد بود و به خوبی هم می دانیم که زمان بر شدن 
اتمام پروژه ها خود عامل افزایش قیمت ها و گران تر شدن آن می شود.  

سهم هر ایرانی از یارانه نان مهاجران؛ 127000تومان است

مصالح ساختمانی هفتگی گران می شوند

تاثیر مهاجران بر بازار روغن، نان و برنج

نایب رییس انجمن انبوه سازان استان تهران:


